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Ekonomika

INZERCE
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M
inistři české vlády před-
vedli včera neobvyklý
veletoč při komentová-
ní parametrů daně z mi-
mořádných zisků. Ta

má přinést do rozpočtu dodatečné
peníze od velkých podniků, jimž
současná ekonomická situace nad-
standardně vylepšuje hospodaře-
ní. Konkrétně se má vztahovat na
energetické podniky, rafinerie, ob-
chodníky s pohonnými hmotami a
banky.
Ministr práceMarian Jurečka vče-

ra ráno novinářům oznámil zásad-
ní změnu. Podle něj se šéfové koa-
ličních stran v úterý večer dohod-
li, že se mimořádná daň vztáhne
už na zisky roku 2022. Až dosud to-
tiž resort financí udával, že s retro-
aktivním zavedením daně nepočí-
tá a vše se rozběhne až od roku
2023.
„Rozhodlo o tom jednání K5.

Předpokládám a věřím, že pokud
takto postupují i jiné státy Evrop-
ské unie a pokud takto budemepo-
stupovat i my, tak je to věc, která
je samozřejmě dobře prokonzulto-
vaná s právníky, kteří rozumějí
problematice mnohem více než
já,“ uvedl Jurečka s tím, že je rok
2022 připraven v hlasování podpo-
řit.
Stejně komentovala koaliční jedná-

ní na Twitteru i Olga Richterová z Pi-
rátů.
Na výroky politiků reagovala vzá-

pětí i pražská burza, kde se akcie
dotčených firem zřítily strmě dolů.
ČEZ odepisoval přes pět procent,
jen o něco méně byly zasažené ak-
cie Erste či Komerční banky.
To vše trvalo zhruba do 15.30 kdy

ministr financí Zbyněk Stanjura na
tiskové konferenci po zasedání vlá-
dy všechno popřel – a poslal akcie
pro změnu zase nahoru. Například
právě ČEZ stihl během zhruba čtyři-
ceti minut vyšplhat ze 725 korun za
akcii na 745 Kč.
„V tuto chvíli se vláda kloní k bez-

pečnější variantě od ledna 2023.
V tom se návrh, který konzultuje-
me s partnery, nezměnil,“ řekl.
Debatu o roce 2022 Stanjura při-

pustil, ale bez konkrétního výsled-
ku. „My tuto otázku pečlivě zvažuje-
me, a to i s ústavními právníky.
Nyní se ale kloníme k tomu, aby to
bylo až v roce 2023. Přijde nám to
bezpečnější. Suverénem je ale Po-
slanecká sněmovna, a my si proto
tento návrh ještě necháme posou-
dit z ústavně-právního hlediska,“
připustil pouze.
Na dotaz, zda není komunikace

vlády nepromyšlená a s negativní-
mi dopady na kapitálové trhy, mi-
nistr financí chybu připustil.
„Rozumím tomu, že někteří mi-

nistři podlehnou a říkají své indivi-
duální pozice. To, že v komunikaci
každý udělá chybu, včetně mě, je
pravda. Ale důležité je, na čem se
vláda shodne a jak návrhy zákona
pak obhajujeme v Poslanecké sně-
movně,“ uvedl Stanjura.
Ministr práce Jurečka byl v té

době s premiérem Petrem Fialou
na cestě do Bruselu a tiskové konfe-
rence se neúčastnil.

Ekonomové rok 2022 odmítají
Mezi analytiky debata o přesunu
zdanění už na rok 2022 nenachází
pochopení a kritice čelí i vládní ko-
munikace.
„Všechno kolem windfall tax pro-

bíhá tak, že jednotliví ministři nezá-
visle na sobě vykřikují dílčí informa-
ce bez jakéhokoliv souvislého návr-
hu, který by někde byl vidět, který
by početně odpovídal a ke kterému
by se odborná, investorská, ale i ja-
kákoli jiná veřejnost mohla vyjadřo-
vat. A pokud jsme se dostali do sta-
vu, že daň má platit i v roce 2022,
o čemž silně pochybuji, tak pak už
nesedí skutečně vůbec nic,“ řekl mi-
noritní akcionář ČEZ Michal Šnobr.
Zdanění zisků už za rok 2022 při-

pouští u energetických firem zářijo-
vé evropské nařízení a některé
země už naznačily, že by se touto
cestou vydaly. V Česku však úvahy o
retroaktivitě narážejí na rizika práv-
ních sporů, i proto seministerstvo fi-
nancí chce vydat raději jistější ces-
tou.
Také proto výroky lidovců a pirátů

vzbudily v průběhu včerejška hodně
odmítavých reakcí.
„Proč zdanit minulost jen v rámci

letošního roku? Proč nejít třeba do
roku 2010 a zdanit i tyto zisky? A co
takhle zpětně zdanit vše, co tato eko-

nomika vydělala od roku 1989? Prin-
cipiálně by v tom už nebyla žádná
změna,“ konstatoval ekonom spo-
lečnosti Natland Petr Bartoň.
Podle výkonné ředitelky České

bankovní asociaceMoniky Zahál-
kovémůže špatné nastavení win-
dfall tax ovlivnit tok investic do
Česka. „Naše ekonomické prostře-
dí bylo dosud vnímáno jako stabilní
a investoři se nebáli zde nakupo-
vat. Nejde jen o státní dluhopisy,
ale například i o společnosti obcho-
dované na burze. Stačí jen jedno ne-
šťastné politické vyjádření a inves-
toři přicházejí o peníze,“ míní Za-
hálková.

Nejvíc zklamaní tak nakonec z po-

litické otočkymusí být zástupci zele-
ných organizací. Ti ve svém vyjádře-
ní původně avizovaný koaliční plán
podporovali, snad jen s výhradou,
že mohl být odvážnější.
„Daň by podle nás sice měla být

ještě vyšší než navrhovaných 60 pro-
cent, ale největší problém původní-
ho návrhu se vládě podařilo odstra-

nit,“ reagoval na vidinu posunu
daně na rok 2022 mluvčí Green-
peace ČR Lukáš Hrábek.
Definitivně jasno ale bude až

po projednání novely v parla-
mentu. Zavedení daně se kabi-
net chystá přilepit k daňovému

balíčku, který nyní ve Sněmovně
čeká na druhé čtení.

Chaos kolem zvláštní
daně srazil ceny akcií

85mld.

Jiří
Lacina

60%

korun má daň
z mimořádných zisků
vynést v roce 2023.

Denní změna -2,54 %

PRAHA Téměř pětina českých fi-
rem zvažuje kvůli rostoucím cenám
energií snížit stavy svých zaměstnan-
ců. Abnormálně vysoké ceny plynu
a elektřiny způsobují potíže zejmé-
na podnikům v energeticky nároč-
ných odvětvích, jako jsou pekárny,
sklárny nebo hutě. Propouštění by
se mělo týkat hlavně administrativ-
ních pozic ve službách, dělnických
nebo technických pozic. Vyplývá to
z ankety mezi zástupci podniků,
tedy Hospodářskou komorou, Sva-
zem průmyslu a dopravy a Asociací
malých a středních podniků.
„Zatím jsme zaznamenali případy

propouštění menšího počtu zaměst-
nanců, a to u jednotek zaměstnava-
telů na kraj v rámci celé ČR. Na děl-
nických pozicích je propouštění vět-
šinou spojeno s drahými vstupy
energií a surovin, kde firmy bojují
především s jejich nepravidelnými
dodávkami. Nejvíce ohrožené jsou
zejména energeticky náročné provo-

zy, například sklárny, ocelárny, vý-
roba keramiky, potravin, ale i kovo-
výroba a další obory,“ řekla ředitel-
ka Sekce zaměstnavatelské Svazu
průmyslu Dagmar Kužvartová.
Firmy jsou podle ní z důvodů cen

energie a vstupů donuceny odmítat
zakázky, omezit výrobu a v důsled-
ku toho propustit i některé zaměst-
nance.
Předseda představenstva Asociace

malých a středních podniků Josef Ja-
roš upozornil, že firmy z oborů, jako
jsou sklárny, pekárny, hutě, obecně
zpracovatelský průmysl, již napří-
klad nenabírají nové zaměstnance
jako náhrady za odchozí či sáhly
k přímému propouštění zaměstnan-
ců. Velké firmy podle něj reálně zva-
žují rovnou odchod do zahraničních
lokalit. Propouštět chtějí zejména
velké podniky nad 500 zaměstnan-
ců. Hlavně jde o podniky působící
ve stavebnictví a zpracovatelském
průmyslu. (ČTK)

Sára
Mazúchová

z nadměrného zisku
odvedou firmy, kte-
rých se zdanění do-

tkne.

Inflace

Česko je páté
nejhorší
v Evropské unii

Míra inflace v EU v září vzrostla na
10,9 procenta, v srpnu byla 10,1 pro-
centa. Uvedl to statistický úřad Eu-
rostat. V Česku se tempo meziroční-
ho růstu cen zrychlilo o sedm dese-
tin procentního bodu a s hodnotou
17,8 procenta je páté nejvyšší v EU.
Česko je tak v žebříčku inflace v ze-
mích EU za pobaltskými zeměmi
a Maďarskem. Eurostat zároveň
zpřesnil na 9,9 procenta zářijovou
hodnotu inflace v eurozóně, kterou
před dvěma týdny odhadl na deset
procent. V srpnu činila 9,1 procen-
ta. Nejnižší míru inflace měla letos
v září Francie (6,2 procenta). (ČTK)

Rozporuplná vyjádře-
ní politiků rozkolísala
burzu. Nejasnosti se tý-
kaly roku, od něhož
má platit windfall tax.

Pětina firem zvažuje
kvůli cenám propouštění

Px
DENNÍ

Česko 5,83 5,63 5,33
Německo 2,37 2,27 2,30
Francie 2,94 2,85 2,89
Itálie 4,76 4,69 4,69
Španělsko 3,52 3,44 3,47

DLUHOPISY včera před týd.1 138,26 -19,64 %Px
ROČNÍ
ZMĚNA


